
IN JURUL PROBLEMELOR ESTRADEI 

AL Cornescu 

Benul es tra dei şi-a cucerit pe bună dreptate o larga popularitate, în tea-
trul de specialitate, la radio sau la televiziune. Publicul cauta asemenea 
spectacole şi 'le cere cu tot mai multa insistenţă. In acelaşi timp, ca-
racterul său agitatone, posibilitatea de a comunica idei — uneori dintre 
cele mai importante— ìntr-o forma diirectă şi accesibilă, dă şi estradei 
rolul de mijloc de educaţie pentru masale de spedatoli. Afară de asta, 

oameniior le place să fie veseli, sa rìda şi — de ce n-aan reeunoaste ? — sântem 
datori sa le prilejuim cìt mai multe clipe de destindere. Iar estrada este prin 
excelenţă speetacolul la care puhlicul vrea să rìda sănătos, să se bucure de o 
melodie ce i-a ramas în memorie şi pe care o va fredona în ziua următoare — 
într-un cuvînt, ea contribuie la crearea unei bune dispoziţii pe depiin meritate 
după orele de muncă. 

Problemele pe care le ridica in prezent genul estradei sînt însă numeroase 
şi grele — invers proportional se pare cu faptul că genul în sine este consi
dérât... uşor. în primul /rînd, problema textelor, despre care s-a scris şi s-a 
discutât foarte miilt, deocamdată fără urmări simţitoare în ce priveşte ridicarea 
lor din punet de vedere calitativ ! Apoi. problema muzicii, ştiut fiind că, din pa
cate, arareori ramine spoetatami cu o melodie pe care s-o fi reţinut. Şi, In 
sfîrşit, problema interpreţilor, pe marginea càreia articolul de fata încearcă să 
discute unele aspecte. 

Nu încape îndoială că genul estradei dispune in tara noastiră de artisti şi 
cîntăreti valorosi : N. Stroe, Mircea Crişan, Horia Şerbănescu, Radu Zaharescu, 
Gică Petrescu, Elena Burrnaz, Ion Antonescu-Cărăbuş, Horia Căciulescu, Dorina 
Draghici... sînt numele unor actori de estrada simpatizati de public şi, desigur, 
lista nu este completa. Totuşi, nu este greu de constatât că, pe lîngă artisti! cu 
vechi „state de serviciu" în domeniul estradei, au aparut în ultimii ani foarte 
puţine elemente noi. 

Situatia mi se .pare eu totul anormală şi merita să ne gîndim putin la cau-
zele care au determinat-o, deoarece în prezent cerinţele sînt mari, iar posibi-
lităţile de acoperire, destul de limitate. în ce priveşte Capitala (articolul nostru 
ocupîndu-se numai de estrada bucureşteană), în afara teatrului de estrada (eu 
cele doua sali aie sale), actorii genului sînt solicitaţi de radio şi televiziune ; ei 
mai trebuie să facă faţă unor spectacole ocazionale, precum şi turneelor prin 
tara. Iar cei buni se pot număra pe degete. De aceea, uneori aoelaşi actor joacâ 
pe scena Teatrului „C. Tănase" în primul act, se „repede" apoi la televiziune, 
spre a reveni la teata-u sipre finalul actuilui II. E limpede că o asemenea per-
formantă se răsfrînge asupra calităţii. Nici nu se poate altfel... 
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H. Nicolaide este mulţumit 
de partenerul său — elec-
tricianul Nicu Constantin 

Doua interprete apreciate de telespectatori pro-
movatc din rindurile artistilor amatori : Marina 
Voica (funcţionară) şi Margareta Pislaru (eleva) 

Horia Şerbănescu şi Radu 
Zaharescu şi-au găsiţ o 
nouă parteneră la emisiu-
nile de umor: Vasilica Tas-
taman de la Teatrul Mu

nicipal 

Ion Luci an şi păpuşa sa 
Tudorică, in fata obiecti-

vului 
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Una din eau zèle principale aie numărului limitât de buni interpreti de 
estrada stă — după părerea mea — în faptul că lipseşte o preoeupare organi-
zată a creşterii lor. Insititutul de teatru nu are în programele sale nici un curs care 
să-i pregătească pe tinerii actori pentru acest gen. Conservatorul, de asemenea. 
Nu exista nici o preoeupare pentru pregătirea viitorilor solisti de muzică uşoară. 
Mai mult, exista în cadrul Insti tutului părarea greşită că tinerilor viitori actori 
nici nu trebuie să li se permită contaetul ou estrada, socotită gen minor. Niei 
teatnele de speciali tate nu se preocupă să creeze cursuri de pregătire a viito
rilor actori de estrada, la care să predea leotii de màiestrie consacrati ai ge
nului. Prea puţin, pe Unie profesională, a făcut în această privintă şi A.T.M.-ul. 
Este deci de înţeles de ce n-au mai aparut în ultimii ani, pe scenele estradei, 
prea multe fete noi, tineri talentati, care să împrospăteze atmosfera în aceste 
teatre. 

Şi totuşi — aşa cum remarca nu de nmult revista „Teatrul" — aceste fete 
noi trebuie să apacră. Şi — aş adăuga — nu numai la Teatrul „Constantin Tâ-
nase", dar şi la televiziune şi în Provincie, la Ploeşti, Constanta, Piteşti, Deva, 
şi în spectacolele ocazionale, si cu alte pnilejuiî. Fireşte, organizarea unei forme 
de învăţămînt sistematic pe lîngă principala noastră scena de estrada, şi com-
pletarea cunoştinţelor studentilor Institutului de teatru cu cele necesare estradei 
ar contribuì la umplerea în perspective a golului existent în rîndul interpretilor 
de estrada. Dar atît nu este suficient. Să-mi fie îngăduit să împărtăşesc cîte ceva 
din experienţa Studioului de Televiziune, experientă care, generalizatâ şi am
plificata, ar putea da rezultate bune şi pe scenele de estrada. 

Se ştie că televiziunea emite lunar, în medie, un spectacol de estrada şi 
mai multe concerte de muzică uşoară. La o asemenea frecventă, numărul mie 
al interpiretilor de valoare obligă la continue irepetări, adesea acelaşi interpret 
apărînd pe écran de două-itrei ori într-o săptăimînă, ceea ce este de-a dreptul 
supărător. în plus, orele .de emisie coincizìnd cu orele spectacolelor de seară la 
teatru, determina uneori foiosi rea actorilor în „pendei", cu urmări neplăcute 
pentru calitatea speetaeolului sau a emisiunii. 

O prima solutie adoptată cu sucoes a fast folosirea unor actori de proză, 
care au răspuns cu entuziasm propunerii de a apărea în emisiunile de estrada 
ale televiziunii. (De altminteri, unii dintre ei practicau încă mai de mult genul 
estradei la radio.) Au aparut astfel, în emisiuni de estrada ale televiziunii, ar
tista poporului Ion Finteşteanu şi Gr. Vasiliu-Birlic, contribuind cu prestigiul 
şi cu marele lor talent la ridiearea nivelului calitativ al spectacolelor. In primul 
rìnd, aceşti interpreti au „înnobilat" estrada prin personalitatea lor artistica, prin 
sinceritatea cu care se apropie de textul estradistie, prin ìnalta tehnică aotori-
ceaseă pe care o posedă şi cai'e porneşte de la dictiune, trăiire scenica etc. 

Rìnd pe rìnd, si unii actori mai tineri ai teatrelor noastre s-au atasat 
genului de estrada la televiziune, realizìnd momente remarcabile. Speetatorii îşi 
amintesc desigur cu simpatie de prezenta, în emisiunile de estrada, a lui Ion 
Lucian, care a apărut cu diferite prilejuri ca mdim, cupletist sau cîntăreţ, stxă-
bătând o gamă larga de roluri ale genului. Alături de el, mai pot fi citati şi alti 
actori, cum sìnt Dem. Savu, Coea Andronescu, Vasiliea Tastaman, Valeria Ga-
gialov, Liliana Tomescu, Mihai Fotino, Dem. Furdui, Florin Piersic, Mircea Al-
bulescu, care au devenit obişnuiti ai spectacolelor de estrada la televiziune, 
ca să IMI mai vorbim de H. Nicolaide, vechi aotor de estrada, pe care încă n-a 
pàrasit-o cu totul. Si, ceea ce este mal important, aceşti actori ai Nationalului, 
ai Teatiiului Munieipal si ai altor teatre n-au constituit numai prezente, ci au 
adus o contributie efeetivă la succesul emisiunilor. 

Fireşte, aboirdarea sporadica a genului de estrada de catare actori de proză 
nu este un lucru toemai uşor. Mai ales că, în afară de serioasele dificultăţi pro-
fesionale (combinarea jocului scenic cu cînteoul, dansul, folosirea unui ritm, a 
unui tempo specific estradei, o maniera caracteristică, nemijlocită, de abordare 
a publicului), ei au avut de ìnvins propriile lor prejudecăţi, si mai ales cele 
ale... colegilor. Indiferent însă de aceste dificultăti, prezenta actorilor din tea-
trele de proză in cadrul emisiunilor de estrada la televiziune constituie o reali
tate, care s-ar putea extinde şi asupra teatrelor de specialitate. Nimeni nu se 
gîndeşte ca unii sau alţii dintre actorii citati sa părăsească scenele pe care joacă 
în mod obişnuit. Dar, printr-o mai bună coordonare a spectacolelor, s-ar putea 
stabili aparitia lor şi pe scena teatrelor de estrada, aşa cum apar la televiziune 
Apariţia în reprezentaţie a actorilor de proză în unele spectacole de estrada ar 
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contribuì atît la realizarea acelui nou despre care se vorbeşte, cît şi la ridicarea 
calităţii interpretative a acestor spectacole. 

O sursă mai importante şi mai bogata de elemente noi şi talentate peintru 
genul estradei o constituie însă mişcarea artistica de amatori, care, in anii regi-
mului nostru, a luat o puternică dezvoltare. Şi ad , experienta din ultiimele luni 
a televiziunii arata că numerosi interpreti din rìndul brigăzdlor artistice de agi-
taţie, din rìndul colectivelor caselor de cultura ale tineretului saai din ìntre-
prinderi, au reale ealităti pentru acest gen, au cucerit de imult simpatia publi-
cului şi — am pu tea spune — nu aşteaptă decît să fie descoperiţi şi de teatrele 
de specialitate. Un roi important in educarea artistica a acestor elemente ìl 
joacă instiruictorii artistici (imai ales cei ai brigazilor artistice de agitaţie), ei 
înşişi regizori, autori, actori sau instrumentisti ai teatrelor de estrada, ai tele
viziunii, ai radioului. 

Aşadar, contactul fiind stabilit, televiziunea s-a preocupat in ultimeìe 
luni să găsească şi să distribuie ìn roluri de estrada tineri interpreti din rìndul 
artistilor amatori. Primele ìncercari au scos la iveală, numai in Capitala, un 
numar atìt de mare de cupletişti şi cîntăreţi valorosi, ìncìt se poate spune că 
această comoară artistica e un rezervor cu o capacitate uimitoare. 

L-aş cita, bunăoară, pe electricianul Nicu Constantin care, alături de 
H. Nicolaide — şi ajutat de aoesta —, a susţinut ìntr-o emisiune de televiziune 
un cuplet satiric dificil, dovedindu-se un foarte bun interpret, înzestrat cu un 
comic naturai şi cu foarte multa vervă. Cìteva zile mai târziu a apărut oa pre-
zentator intr-o emisiune de estrada cu public, cucerind, pe merit, aplauzele 
sutelor de spectatori din sala şi aprecierile telespectatorilor şi ale presei. 

Două tin ere interprete de muzică usoară, artiste amatoare, Margareta Pìs-
la.ru, eleva, şi Marina Voica, funcţionară, s-au buourat de asemenea de un 
mare succès încă de la prima apariţie pe écran, pentru felul lor naturai de a 
cìnta, pentru frumusetea glasului şi mai ales — sa fiu iertat de unii interpreti 
profesionişti — pentru că nu imitau pe niimeni. Şi lista s-'ar mai putea completa 
cu Olga Mocanu, Iacumi Eftimescu, muncitor, Constanta Ionescu, muncitoare, şi 
multi alţii care au apărut şi vor mai apărea în emisiunile de televiziune din 
studio sau cu public. (Aş mai adăuga că tînăra şi talentata crainică a emisiunilor 
pentru copii ale televiziunii, Daniela Anencov, acum un an, făcea încă parte 
din marea „familie" a artiştilor amatori.) 

Aoeastă preocupare se află abia la ìnceput, dar cu rezultate dintre cele 
mai promitătoare. Ar fi însă greşit să se creadă că pricmele succese obtinute de 
artiştii amatori pe scena sau in emisiunile de televiziune pot constitui un ori-
teriu definitiv de judecată. Selectionarea trebuie făcută in continuare cu multa 
exigentă şi spirit de raspundere, astfel ìncìt oei alesi apre a fi ìndirumati spre 
teatru să fie dintre cei mai ìnzestrati artisti amatori. Aoastora le revine sarcina 
mai grea a însuşirii cunoştintelor muzicale, interpretative şi de cultura gene
rala, necesare unor buni artisti de estrada. 

Cine să se ocupe de organizarea uncr asemenea cursuri pregătitoare, ra
mine să hotărască forurile de resort. Important este faptul că dispunem de o 
bogăţie de oameni talentati şi că, din rìndul lor, poate fi constituită acea re-
zervà de figuri noi, care să întinerească întrucîtva atmosfera estradei, dacă nu 
îmbătrînită, in orice caz, afiata — cum se spune — „între doua vìrste". 
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